
فريق  -(بالذكاء الإصطناعى الإرادة تتحدى الإعاقة -قصة كريم) عنوان النشاط

 التكنولوجى  الإبداع

 و خطوات تنفيذ النشاط: وصف النشاط
(  باستخدام أدوات الذكاء  الإعاقة الإرادة تتحدى  -قصة كريم)قصة تنفيذ 

 : المختلفة منهاالإصطناعى 
1- Chat GPT    لكتابة سيناريو القصة و تحويل القصة الى مشاهد و عمل

Prompt   للصور 
2- Eleven labs  و تحويل النص الى صوت بالذكاء   للقصة لعمل التعليق الصوتى

 الإصطناعى
 Whiteboardلتحويل القصة باستخدام تقنية  Mango animateتطبيق   -3

animation 

4- Canva  لعمل التحرير النهائى للفيديو 

 أهداف النشاط
   تقديم الدعم لذوي الهمم من خلال تعزيز الوعي والتفهم حول قدراتهم وإمكاناتهم -1

تقديم نموذج مشرق للقدرة على التحدي والتغلب على  :الأمل والإيجابية إلهام -2

الصعاب من خلال قصة كريم، ليكون مصدر إلهام لكل من يواجه تحديات 

 .مشابهة

زيادة وعي المجتمع بأهمية دعم ودمج ذوي الهمم في   :تعزيز التفاهم والشمولية   -3

جميع الأنشطة الاجتماعية والثقافية، وتسليط الضوء على حقوقهم ومواهبهم  

 .الفريدة

تشجيع المؤسسات التعليمية والمجتمعية على إنشاء   :تشجيع الدعم المجتمعي    -4

برامج ومراكز تدعم ذوي الهمم وتوفر لهم البيئة المناسبة لتنمية مواهبهم 

 .وقدراتهم

تشجيع الشباب على التعبير عن أنفسهم من خلال   :تحفيز الشباب على الإبداع -5

 .الفنون والأنشطة الإبداعية، وتوفير المنصات اللازمة لعرض مواهبهم

المساهمة في تغيير النظرة المجتمعية السائدة نحو ذوي   :تغيير النظرة السائدة -6

الهمم من خلال إبراز قصص النجاح والمثابرة، مما يعزز احترامهم وتقديرهم  

 .في المجتمع

و   الإنشاد و التواشيحفى استخدام اللغة العربية الفصحى على  الطلبةتشجيع  -7

 تشجيع مواهب الإنشاد باللغة العربية 

 من خلال تقديم القصص المشوقة  زرع حب اللغة العربية و الإعتزاز بها -8

 المختلفة و أدوات الذكاء الإصطناعى  قعااستخدام مو كيفية   الطلبةتعريف  -9

 تشجيع الطلبة على بدء الاستفادة و التطبيق لأدوات الذكاء الاصطناعى  -10



 أدوات القرن الحادى و العشرين  الثقة بالنفس و  الطلبةإكساب  -11

 على اليوتيوب النشاط  تنفيذ   هاتفيديو

https://youtu.be/BZSzJj9dt4E 

 صور النشاط و أدلته

و تحويله الى  لكتابة سيناريو القصة Chat GPTاستخدام  -1

 الخاص بكل صورة   promptمشاهد و كتابة 

 

 
 

 المشهد الأول: مقدمة كريم 

 .صورة لشاب يجلس على كرسي متحرك، مبتسم ويظهر عليه الإصرار :1صورة  .1

o مدينة صغيرة، عاش شاب اسمه كريم وُلد بإعاقة حركية جعلته يعتمد على في " :وصف

 ".كرسي متحرك للتنقل

 .كريم يرسم لوحة، ويظهر عليه التركيز والسعادة :2صورة  .2

https://youtu.be/BZSzJj9dt4E


o بالرغم من إعاقته، كان كريم يتمتع بإرادة قوية وشغف بالحياة. أحب الرسم واعتبره " :وصف

 ".وسيلة للتعبير عن مشاعره وأفكاره

 المشهد الثاني: الوحدة والتهميش 

 .كريم ينظر من النافذة، يظهر عليه الحزن والوحدة :3صورة  .3

o لم يكن هناك مركز يعتني بمواهب ذوي الهمم في المدينة، مما جعله يشعر بالوحدة  " :وصف

 ".والتهميش أحيانًا

 المشهد الثالث: اليوم المفتوح

 .مدرسة كريمملصق يعلن عن يوم مفتوح في  :4صورة  .4

o قررت مدرسة كريم تنظيم يوم مفتوح لتعريف الطلاب والمجتمع بذوي الهمم  " :وصف

 ".وقدراتهم

 .كريم يعرض لوحاته أمام جمهور من الطلاب والمعلمين :5صورة  .5

o عرض كريم لوحاته في هذا اليوم المفتوح وحظيت أعماله بإعجاب كبير من  " :وصف

 ".الجميع

 .ومعلمون يشجعون كريم ويصفقون لهطلاب   :6صورة  .6

o لم يصدق كريم حجم التشجيع والدعم الذي تلقاه من أصدقائه والمعلمين" :وصف." 

 المشهد الرابع: إنشاء المركز الثقافي

 .اجتماع بين مسؤولي المدرسة وبلدية المدينة :7صورة  .7

o بعد هذا الحدث، بدأت المدرسة بالتعاون مع بلدية المدينة لإنشاء مركز ثقافي يضم  " :وصف

 ".أنشطة متنوعة تلبي احتياجات ذوي الهمم

 .لوحة إعلان عن برنامج توعية في المدرسة :8صورة  .8

o كما أطُلق برنامج توعية بين الطلاب لتعزيز فهمهم لحقوق ذوي الهمم وكيفية " :وصف

 ".دعمهم

 المشهد الخامس: الأنشطة والتغيير 

 .كريم وأصدقاؤه يشاركون في ورشة رسم في المركز الثقافي :9صورة  .9

o بدأ كريم وأصدقاؤه يشاركون بانتظام في أنشطة المركز" :وصف." 

 .كريم يعرض لوحة جديدة بابتسامة عريضة :10صورة  .10

o اكتسب كريم ثقة أكبر بنفسه وبموهبته، وازداد ارتباطه بالمجتمع" :وصف." 

 المشهد السادس: تأثير كريم والمجتمع 

 .الطلاب والمعلمين يشاهدون لوحات كريم في معرضمجموعة من  :11صورة  .11

o ساهمت هذه الخطوات في تغيير نظرة المجتمع نحو ذوي الهمم، حيث أصبحوا " :وصف

 ".يرون فيهم أشخاصًا مبدعين وقادرين على المساهمة بفعالية في المجتمع

 .كريم يجلس مع مجموعة من الأطفال يروي لهم قصة  :12صورة  .12

o أثبت كريم أن الإرادة والتصميم يمكنهما تحويل المعاناة إلى نجاح، وأن دعم  " :وصف

 ".المجتمع وتفهمه يمكنهما خلق بيئة شاملة تدعم الجميع

 

هذا السيناريو المفصل يمكن استخدامه لتحويل القصة إلى فيديو باستخدام أدوات الذكاء الاصطناعي لإنتاج  

 .محتوى مرئي تفاعلي وجذاب



make all the scenes 4k 3d animation scenes and write the prompt to change them into 

pictures using AI 

ChatGPT 

Scene 1: Introduction to Kareem 

Image 1: Kareem on Wheelchair 

• Description: "In a small town, a young man named Kareem was born with a 

mobility impairment that made him rely on a wheelchair for mobility. Despite 

his disability, Kareem had a strong will and a zest for life." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of a young man named Kareem 

sitting in a wheelchair. He is smiling with determination in a cozy room filled 

with bright light." 

Image 2: Kareem Drawing 

• Description: "Kareem loved drawing and considered it his way to express his 

emotions and thoughts." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of Kareem deeply focused on 

drawing a beautiful painting. He looks happy and absorbed in his work, with 

art supplies scattered around." 

 

Scene 2: Loneliness and Marginalization 

Image 3: Kareem Feeling Lonely 

• Description: "However, in the town, there was no center to nurture the talents 

of people with special needs, which made Kareem feel lonely and 

marginalized at times." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of Kareem looking out the window 

with a sad expression. The background should depict a quiet, small town 

environment." 

 

Scene 3: The Open Day 

Image 4: Open Day Announcement 

• Description: "One day, Kareem’s school decided to organize an open day to 

introduce students and the community to the abilities and talents of people 

with special needs." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of a vibrant school bulletin board 

announcing an Open Day event. The background should include cheerful 

students and teachers preparing for the event." 



Image 5: Kareem's Art Display 

• Description: "Kareem presented his paintings on this open day, and his works 

received great admiration from everyone." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of Kareem proudly displaying his 

paintings at the school event. The scene should include a crowd of students 

and teachers admiring his artwork." 

Image 6: Receiving Support 

• Description: "Kareem couldn't believe the amount of encouragement and 

support he received from his friends and teachers." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of Kareem surrounded by friends 

and teachers, receiving applause and encouragement for his artwork. His 

expression should show surprise and happiness." 

 

Scene 4: Establishing the Cultural Center 

Image 7: School Meeting with Town Officials 

• Description: "Following this event, the school, in collaboration with the town 

municipality, began working on establishing a cultural center with various 

activities to meet the needs of people with special needs." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of a meeting between school 

officials and town municipality members. They are discussing plans, with 

blueprints and documents on the table in a formal meeting room." 

Image 8: Awareness Program Announcement 

• Description: "An awareness program was also launched among students to 

enhance their understanding of the rights of people with special needs and how 

to support them." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of a school auditorium filled with 

students, listening to a presentation about the new awareness program. A large 

screen displays the program details." 

 

Scene 5: Participation and Growth 

Image 9: Kareem and Friends at Workshop 

• Description: "Kareem and his friends started regularly participating in the 

activities of the center." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of Kareem and his friends engaged 

in a lively art workshop at the cultural center. The scene should be full of 

creativity and collaboration." 



Image 10: Kareem's New Artwork 

• Description: "Kareem gained more confidence in himself and his talent." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of Kareem proudly showing his 

new artwork in the cultural center, with a big smile and a sense of 

accomplishment." 

 

Scene 6: Impact on Community 

Image 11: Community Viewing Art 

• Description: "These steps helped change the community's perspective towards 

people with special needs, seeing them as creative individuals capable of 

effectively contributing to society." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of a community art exhibition with 

people of all ages admiring the works of Kareem and other artists with special 

needs. The atmosphere should be warm and inclusive." 

Image 12: Kareem Sharing Stories 

• Description: "Kareem proved that determination and support from the 

community can turn adversity into success, creating an inclusive environment 

that supports everyone." 

• Prompt: "Create a 4K 3D animation scene of Kareem sitting with a group of 

children, enthusiastically sharing his story. The children are captivated, and 

the scene exudes a sense of unity and inspiration." 

 

These prompts will help create vivid and engaging 4K 3D animation scenes to bring 

Kareem's story to life. 

 

 

لتحويل النص الى صوت بالذكاء   eleven labsاستخدام  -2

 و عمل التعليق الصوتى على القصة الإصطناعى



 
 

 

النص الى صورة و تم لتحويل  Leonardo aiاستخدام  -3

  chat gptالتى تم عملها فى   promptاستخدام 

 



 

لتحويل   mango animateبرنامج صور من داخل العمل في  -4

 whiteboard animationالصور الى فيديو باسلوب 

 

 



 
 عمل التحرير النهائى فى كانفا -5

 







 

   قناة يوتيوب خاصة بالنشاط

https://www.youtube.com/@learnenglishwithabeermahmo3546 

PLAYLIST    2024خاصة بأعمال و أنشطة الاسبوع العربى للبرمجة 

-https://www.youtube.com/playlist?list=PLqE_mtveZsMt2i3LUk

aCAHBU_V4LEuD4 

https://www.youtube.com/@learnenglishwithabeermahmo3546
https://www.youtube.com/playlist?list=PLqE_mtveZsMt2i3LUk-aCAHBU_V4LEuD4
https://www.youtube.com/playlist?list=PLqE_mtveZsMt2i3LUk-aCAHBU_V4LEuD4

